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Delusion

Delusion الغُرور

The Censure of Delusion

خَطَر الغُرورِ وصفَةُ المغرورِ

.ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): طُوب لمن لَم تَقتُلْه قاتلات الغُرور1ِ

1– Imam Ali (a.s.) said, ‘Blessed be the one whom the assassins of delusion have not killed.’[Ghurar al-
Hikam, no. 5973]

.ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): سر الغَفلَة والغُرورِ أبعدُ إفاقَةً من سرِ الخُمور2ِ

2– Imam Ali (a.s.) said, ‘The intoxication of heedlessness and delusion are harder to resume
consciousness from than the intoxication of wines.’[Ghurar al-Hikam, no. 5651]

3الأسباب ت بهتَقَطَّع رابالس هن غَرم :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام.

3– Imam Ali (a.s.) said, ‘The one whom a mirage deludes is at his wit’s end.’[Ghurar al-Hikam, no. 9224]

4ةرن الغم جابح ظَةوعالم م وبينَينب :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام.

4– Imam Ali (a.s.) said, ‘Between you and the moral exhortation is a veil of inadvertency.’[Nahjul
Balaghah, no. 282]
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ـ الإمام زين العابدين (علَيه الّسلام): رب مغرورٍ مفتونٍ يصبِح لاهياً ضاحاً يأكل ويشرب، وهو لا يدرِي لَعلَّه قد5
نَّمهج بها نار صلخَطَةٌ يه‏ِ سال نم قَت لَهبس .

5– Imam Zayn al-Abidin (a.s.) said, ‘Many a deluded and captivated man [by his own desires] awakes in
the morning oblivious and joyful, eating and drinking, unaware that perhaps Allah’s wrath has already
befallen him for something and as a result of which he will enter the Fire of Hell.’[Tuhaf al-’Uqul, no.
282]

6عوطَم ،به قثن لا يم إل نكونُ، وربما لا ي دَّقن صغروراً: مكانَ م بثلاثَة قثن وم :(لامالّس لَيهع) ادقالص ـ الإمام
. فيما لا يملكُ

6– Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘He who places his trust in three things is indeed deluded he who believes
in the impossible, relies on someone who cannot be trusted, and avidly desires that which he does not
possess.’[Ghurar al-Hikam, no. 319]

Deluding Oneself about Allah

الاغترار بِاله‏ِ

ـ رسول اله‏ِ (صلَّ اله علَيه و آله): يابن مسعودٍ، لا تَغتَرنَّ بِاله‏ِ، ولا تَغتَرنَّ بصلاحكَ وعلمكَ وعملكَ وبِرِك7َ
.وعبادتكَ

7– The Prophet (S) said, ‘O Ibn Mas’aud, do not be under any delusion about Allah, and do not be under
any delusion with respect to your righteousness, your knowledge, your deeds, your goodness or your
worship.’[Makarim al-Akhlaq, v. 2, p. 350, no. 2660]

.ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): إنّ من العصمة إ تَغتَروا بِاله‏8ِ

8– Imam Ali (a.s.) said, ‘Verily part of keeping oneself immune from sins is that you do not delude
yourself about Allah.’[Tuhaf al-’Uqul, p. 150]

.ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): إنَّ من الغرة باله‏ِ أن يصر العبدُ علَ المعصية ويتَمنّ علَ اله‏ِ المغفرة9َ

9– Imam Ali (a.s.) said, ‘Verily being under a delusion about Allah is when the servant persists in
committing acts of disobedience and expects Allah to forgive him.’[Tanbih al-Khawatir, v. 2, p. 72]



10القَولِ فيه سنفتونٍ بِحوم ،ترِ علَيهغرورٍ بِالسوم ،بالإحسانِ إلَيه جستَدرن مكم م :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام!.

10– Imam Ali (a.s.) said, ‘Many a person is given respite by Allah simply as a result of His good favour
towards him, and many a person is deluded as a result of Allah’s concealment of his sins, and many a
person is captivated by the good things said about him!’[Nahjul Balaghah, Saying 116]

Being Deluded By This World

الاغترار بِالدُّنيا

11ئنطمالم جوتُزع ،نحاسن المم ت بهأبداً ما خَدَع الدنيا؛فإنّها تَستَرجِع تَّقُوا غُرورا :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام
نإلَيها والقاط .

11– Imam Ali (a.s.) said, ‘Be wary of this world’s delusion, for verily it always reclaims the charms and
attractions with which it deceives people, and it troubles the one who adopts it as a place of tranquillity
and a permanent dwelling.’[Ghurar al-Hikam, no. 2562]

. ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): سونُ النفسِ إلَ الدنيا من أعظَم الغُرور12ِ

12– Imam Ali (a.s.) said, ‘The soul’s trust in this world is one of the greatest delusions.’ [Ghurar al-
Hikam, no. 5650]

Self-Delusion

الاغترار بِالنَّفسِ

. ـ الإمام عل (علَيه الّسلام): غَركَ عزكَ، فَصار قُصار ذلكَ ذُلَّكَ، فَاخش فاحش فعلكَ، فَعلَّكَ بهذا تُهدى13

13– Imam Ali (a.s.) said, ‘Your own sense of honour has deluded you, such that your resulting slackness
has become a source of disgrace for you. So fear the indecent acts that you commit, for perhaps
through that you will be guided.’[Bihar al-Anwar, v. 78, p. 83, no. 86]

14هن أمساً مشَر هوموكانَ ي ،هبنفس اغتَر هِلن جم :(لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام.



14– Imam Ali (a.s.) said, ‘He who is ignorant deludes himself, and his present is consequently worse
than his past.’[Ghurar al-Hikam, no. 8744]
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